
انگار دس�تگاه هاي نظارتي پاي کار آمده اند و 
قرار است اتفاقي بيفتد، پس از سال هاي دست 
روي دست گذاشتن و عدم حساسيت، اين بار 
انگار مسئولان حيف و ميل ها و اعتراض هاي 
مردم به هزينه هاي چند صد ميلياردي سالانه از 
جيب بيت المال را جدي گرفته اند و مي خواهند 
به اين وضعيت پايان دهند. از يک طرف مجلس 
طرح تحقيق و تفحص از مسائل مالي استقلال 
و پرسپوليس را از س�ه ماه پيش کليد زده  و از 
طرف ديگ�ر ديروز نيز وزير صنع�ت، معدن و 
تجارت از عدم نظارت ب�ر پول هاي ميلياردي 
ک�ه در فوتب�ال هزينه مي ش�ود، ام�ا بدهي 
روي بدهي مي آورد، انتقاد کرده و خواس�تار 
روشن شدن مسائل مالي فوتبال شده است. 

    
سال هاست که فساد با فوتبال ايران پيوند خورده 
اس��ت، از همان روزي که قرارداد فوتباليست ها و 
صفرهاي قراردادهايشان بدون ضابطه بالا رفت، 
بدون اينکه دس��تگاه هاي نظارتي و بازرس��ي بر 

پول هاي کلان رد و بدل شده از بيت المال نظارتي 
داشته باش��ند. س��وءمديريت ها هم راه گسترش 
فساد در باشگاه ها و مجموعه مديريتي فدراسيون 
و فوتبال را هموار کرد تا خيلي ها نسبت به اتفاقاتي 
که در فوتبال مي افتد، موضع بگيرند و از مسئولان 
بخواهند که به اين وضعيت رسيدگي کنند. مجلس 
هم سه س��ال پيش پرونده فس��اد در فوتبال را به 
جريان انداخت، پرونده اي که با انبوهي از مستندات 
روي هم تلنبار شده بود که البته اهمال در ارسال 
اين پرونده به قوه قضائيه، سبب شد تا پرونده فساد 
در فوتبال به نتيجه اي نرس��د. پس از چند س��ال 
سهل انگاري و بي تفاوتي نسبت به حيف و ميل هاي 
ميلياردي فوتبال از بيت المال به نظر مي رسد بار 
ديگر پرونده برخورد با سوءمديريت هايي که فوتبال 

را به اينجا رسانده، باز شده است. 
در همين راس��تا بود که مهر ماه امس��ال گروهي 
از نمايندگان طرح تحقي��ق و تفحص از عملکرد 
مالي دو باشگاه استقلال و پرسپوليس در 10 سال 
گذشته را که زمينه س��از انباشت بدهي چندصد 

ميلياردي اين دو باشگاه شده بود، کليد زدند. در 
تقاضاي اي��ن تحقيق و تفحص، س��ؤالاتي مانند 
»درآمدهاي دو باشگاه پايتخت در 10 سال اخير 
و محل آنها چگونه بوده است؟ مصارف و هزينه دو 
باشگاه پايتخت در 10 سال اخير و محل آنها چگونه 
اس��ت؟ جريمه هاي ملي و بين المللي دو باشگاه 
و دلايل آنها در 10 س��ال اخير چقدر بوده است؟ 
سازوکار نظارتي و راهبري دو باشگاه و آيين نامه هاي 
اداري و مالياتي چگونه است و تغييرات سازماني و 
انتصابات ستادي دو تيم با چه ساز و کاري و براساس 
چه شاخصه هايي و با چه س��وابقي صورت گرفته 

است؟« مطرح شده است. 
   مديران سرخابي مجلس را قانع نکردند

طرح تحقي��ق و تفحص با دع��وت اعضاي هيئت 
مديره استقلال و پرسپوليس کليد خورده و قرار 
است پاي وزير ورزش هم در اين رابطه به مجلس 
باز شود. سيدفريد موسوي، سخنگوي فراکسيون 
ورزش درباره آخرين پيگيري هاي اين فراکسيون 
درباره موضوع بدهي هاي دو باش��گاه استقلال و 

پرسپوليس به خبرگزاري فارس گفت: »توضيحاتي 
که اعضاي هيئت مديره دو باشگاه در نشست اين 
فراکسيون به ما ارائه دادند، قانع کننده نبود و در آنها 
ابهاماتي وجود داشت. تصميم بر آن شد که نشست 
بعدي در کميسيون فرهنگي برگزار شود تا با حضور 
وزير ورزش به عنوان رئيس مجامع فدراسيون ها و 
باشگاه هاي ورزشي در آنجا سؤالات خود را مستنداً 

مطرح و ابهامات را برطرف کنيم.«
موسوي در ادامه با اش��اره به اينکه مردم خواستار 
معرف��ي عام��لان س��وءمديريت ها و بدهي هاي 
استقلال و پرسپوليس هستند، گفت: »تداوم اين 
روند به صلاح فوتبال کشور نيست. خصوصي سازي 
يکي از راهکارها براي حل ابهاماتي است که در نحوه 
اداره باشگاه ها وجود دارد و اين حق مردم است که 
بدانند حالا که خصوصي سازي صورت نگرفته است، 
چه کساني در استقلال و پرسپوليس سوءمديريت 
داشتند و در وضعيت موجود و بدهي هاي به وجود 

آمده، ذي مدخل بودند.«
وي با اشاره به اينکه نمايندگان مجلس نسبت به 
ابهامات مديريتي دو باشگاه استقلال و پرسپوليس 
بي تفاوت نخواهند بود، عنوان کرد: »بي تفاوتي هاي 
گذش��ته باعث ش��ده تا امروز با حجم عظيمی از 
بدهي هاي اين دو باشگاه مواجه شويم. اطمينان 
داريم که تحقيق و تفحص از نحوه اداره دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس منشأ برکاتي براي آينده اين 

دو باشگاه و فوتبال کشور خواهد بود.«
   انتقاد شديد وزير اقتصاد

سوء مديريت ها و فس��اد در فوتبال، اعتراض وزير 
اقتصاد و دارايي را هم به همراه داشته است. وزير 
امور اقتصاد و دارايي ديروز درباره بدهي هاي کلان 
مالياتي باشگاه هاي فوتبال به خبرگزاري خانه ملت 
گفت: »اگرچه تلاش باشگاه ها براي فرار مالياتي 
و نپرداختن وجوه احصا ش��ده، ام��ا محروميت از 
مسابقات و پرونده دار شدن ايران در فيفا را به دنبال 
داشته است. ابتدا بايد بررس��ي کرد؛ چرا با وجود 
جابه جايي حجم وسيعي از پول در اين باشگاه ها، آنها 
همچنان سودآور نيستند، در حالي که باشگاه هاي 
اروپايي به خوبي توانسته اند به درآمدزايي برسند. 
بنابراين در اولين قدم باي��د تکليف گردش مالي 
کلان، اما بدون س��ودآوري باش��گاه ها مشخص 
شود. مسئولان وزرش��ي بايد به اين سؤال که چرا 
باشگاه هاي ديگر جهان در وضعيت مالي خوبي به 
سر مي برند، اما باشگاه هاي ايران با وجود داشتن 
طرفداران بي شمار، دائماً با مشکلات مالي رو به رو 

هستند، پاسخ دهند.«

تمرینجداگانهرستمیبازنگریمیشود
علي مرادي با تأخير زياد تمرينات انفرادي 
کيانوش رستمي را غيرقابل قبول خواند. 
برخواه به عن��وان س��رمربي جديد تيم 
مل��ي وزنه برداري انتخاب ش��د و رئيس 
فدراسيون وزنه برداري بايد چاره اي براي 
اصرار رستمي بر تمرينات انفرادي پيدا 
کند: »اين قضيه از سوي فدراسيون، سرمربي و خود کيانوش نياز 
به مطالعه ميداني و بازنگري جدي دارد. البته رستمي در مسابقات 
جهاني با وجود مصدوميت تمام تلاش��ش را کرد و افتخار آفرين 
بود. حالا اگر او به آنچه شايسته اش بوده نرسيده، نمي توان تمام 
افتخارات گذشته اش را هم ناديده گرفت. اين تجربه تلخ بايد اصلاح 
شود تا در آينده ماندگاري ورزشکارمان را حفظ کنيم. برخواه هم 

تعاملات جدي و بهتري را با ملي پوشان خواهد داشت.«

حاجصفيهمبازیکریمدرالمپياکوس
احس��ان حاج صفي به تيم المپياکوس 
يون��ان پيوس��ت. مداف��ع ملي پ��وش 
کش��ورمان ک��ه پي��ش از اي��ن در تيم 
پانيونيوس اين کشور توپ مي زد با عقد 
قراردادي 600 هزار يورويي از اين پس 
پيراهن تيم صدرنش��ين يونان را به تن 
مي کند. تأکيد زياد کرش بر حضور بازيکنان ايراني در ليگ هاي 
معتبر اروپا از جمل��ه انگيزه هاي حاج صفي و س��اير لژيونرهاي 
کشورمان براي درخشش است. پيش از اين کريم انصاري فرد هم 
به اين تيم پيوسته بود و حالا حاج صفي دومين ايراني المپياکوس 
به حساب مي آيد. گفته مي شود قرارداد حاج صفي طوري تنظيم 
شده که بتواند حداقل در 12 بازي اين تيم تا پايان فصل حضور 

داشته باشد و به ميدان برود.

اوضاع نابسامان بازيکنان را به سازمان ليگ کشاند
نفتبیسروصاحب

اوضاع نفتي هاي تهران همچنان نابس��امان است، تيمي که به واسطه 
واگذاري ه��اي غيراصولي، اوضاع خوبي ندارد به ط��وري که بازيکنان 
آن اين بار راهي سازمان ليگ شدند و تأکيد کردند در صورت عدم حل 

مشکلات، برابر پرسپوليس به ميدان نخواهند رفت.
تيم نفت سال 56 فعاليت خود را آغاز کرد و سال 89 بود که راهي ليگ 
برتر شد. اين تيم سال 95 پس از 36 سال به علت موانع قانونی واگذار 
شد تا حمايت مالی وزارت نفت بعد از سال ها از اين تيم به پايان برسد 
و اين وزارتخانه ديگر سهامدار و مالک نفت نباشد. هشتم ارديبهشت 
سال گذشته بود که حمايت هاي مالي وزارت نفت بعد از سال ها از اين 
تيم به پايان رسيد و نفت با حفظ نام و ميزباني اش در تهران به شرکت 
بهنام پيشرو کيش واگذار شد، واگذاري که ش��رايط نفت را به شدت 
به هم ريخت و اوضاع اين تيم را به حدي بغرنج کرد که شهريور امسال 
مالکيت نفت بار ديگر واگذار شد. اين تيم به شرکت نفت طلائيه  واگذار 
شد، واگذاري که باز هم نتوانست چاره ساز ش��ود تا اوضاع اين تيم به 

مراتب بدتر از قبل شود!
    

روز گذشته، نفتي ها سرانجام با مسئولان س��ازمان ليگ و فدراسيون 
ديدار کردند و بعد از اين جلس��ه بازيکنان نفت با امضاي نامه اي اعلام 
کردند که اگر ت��ا 22 دي ماه پولي دريافت نکنند و وضعيت تيم ش��ان 
مشخص نشود، قراردادهايش��ان را به صورت يک طرفه فسخ مي کنند 
که اين نشان مي دهد دغدغه بازيکنان نفت همچنان به قوت خود باقي 
است. به طوري که منوچهري، مهاجم اين تيم مي گويد: »بزرگان فوتبال 
از ما خواستند که نگران نفت نباشيم، اما حتي نمي دانيم چه کسي مربي 
تيم است! ما دنبال فس��خ قرارداد و منحل شدن نفت نيستيم، چراکه 
تيم را دوست داريم. اگر حرفي مي زنيم از سر دلسوزي است و شرايط 
نابه ساماني است که داريم. حرف ما اين است که نفت بماند، اما با صداقت 
و راس��تگويي بماند، نه وعده و دروغ. تا چند روز پيش با آستين کوتاه 
در سرماي هوا تمرين مي کرديم. در رشت در مسافرخانه خوابيديم، در 
مشهد هم مسافرخانه گرفتند، اما قبول نکرديم و به هتل رفتيم. بازيکن 
ما يا اتاق عمل است يا در آژانس کار مي کند و البته پول فيزيوتراپي هم 
ندارد. يک نفر هم پوزخند مي زند و مي گويد کار تمام ش��ده است! که 
اين درست نيست.« آل نعمه هم مي گويد فقط 24 ساعت صبر مي کنيم 
تا تکليف روشن شود و اگر مشکلات حل نشود، برابر پرسپوليس بازي 
نمي کنيم. بايد ديد اين بار بازيکنان س��ر حرف خود مي مانند يا باز هم 

راضي مي شوند که به ميدان بروند.
    

رضا گل محمدي، مديرکل ورزش و جوانان تهران که در تازه ترين اقدام 
جهانيان، مالک نفت تهران به عنوان سرمربي اين تيم برگزيده شده، اما 
از حل مشکلات اين باشگاه خبر مي دهد: »نفت فعلًا به کار خود ادمه 
مي دهد، اما هماهنگ کرديم توسط س��ازمان ليگ يا وزارت نفت يک 
تصميم عاجل گرفته شود. از همان ابتدا در کميسيون ماده 5 صلاحيت 
اين مديريت تأييد نشد و در روزي هم که مجوز جهانيان تمديد نشد، 
بحث حضور او در اين تيم منتفي شد. مس��ئوليت حل مشکلات اين 
تيم با مجمع واگذاري باشگاه نفت است، اما براي سرعت بخشيدن به 
کار، هرچه از دس��تمان برآيد، انجام مي دهيم. همان روز که دوستان 
بحث واگذاري نفت را مط��رح کردند، گفتم تضامي��ن لازم را بگيرند. 
رفتار جهانيان غيرحرفه اي و رؤياپردازانه بود، با اين حال به دنبال حل 

مشکلات هستيم.« 
فتاحي، رئيس کميته مس��ابقات س��ازمان ليگ هم خبر از خريداران 
جديد داد: »همزمان با جلسه اي که با بازيکنان نفت داشتيم، بهاروند 
هم با گل محمدي مديرکل اداره ورزش و جوانان استان تهران جلسه  
داشت که در خصوص واگذاري باشگاه به شخص جديدي صحبت شده 
که گويا دو، سه خريدار وجود دارند. يک جلسه هم در وزارت نفت برگزار 
شد که اميدواريم وضعيت باشگاه نفت هرچه زودتر مشخص شود. بنگر، 
مدافع نفت هم در اين رابطه گفت: »مي گويند مالک جديد آمده، ما که 
نمي دانيم اما اميدوارم فردا به تمرين بيايد و مشکلات بازيکنان را حل 
کند. صحبت هايي درباره مالک جديد ص��ورت گرفته، اما به ما چيزي 

نگفته اند. نمي دانم فردا جهانياني در کار خواهد بود يا نه.«

عجب!یكيپرسيدچرافوتبال
زیانميدهد؟

حرف هاي تازه اي شنيده مي شود، حرف هايي که نشان از نظارت بر ريخت 
و پاش هاي فوتبال دارد، حرف هايي از قول وزير اقتصاد و حرف هايي از قول 
برخي که شنيده مي ش��ود در وازرت صنعت و معدن مي خواهند جلوي 

ريخت و پاش هاي ورزشي را بگيرند.
شنيده مي شود که قرار است برخي تيم هاي صنعتي از زير سايه شرکت ها 
خارج شوند که البته هنوز تيم هاي فوتبال را شامل نمي شود، اما همين که 
يکي پيدا شده و پرسيده که چرا باشگاه هاي فوتبال ايران با اين گردش 
کلان مالي سودآور نيستند، جاي خوشحالي دارد و حالا بايد منتظر اقدامات 
بعدي بود؛ منتظر مشخص شدن تکليف اين همه پول سرگردان فوتبال، 

منتظر يک بررسي جامع و کامل و بعد از آن منتظر يک اقدام درست.
واقعيت تلخي است که باشگاه هاي فوتبال ايران با داشتن ميليون ها هوادار 
سودآور نيستند، باشگاه هايي که صرفاً مصرف کننده هستند و تنها پول 
مي گيرند و البته در اين ميان افرادي هم پيدا مي شوند که ميليارد، ميليارد 
پول در اين فوتبال بريز و بپاش مي کنند؛ از کجا و چگونه اصلاً معلوم نيست 
و ما هم نمي توانيم بپرسيم،  چون شايد پاي خيلي ها به ميان آيد. مقايسه 
اين شرايط با شرايط باشگاه ها و فوتبال جهان چندان دشوار نيست، لازم 
هم نيست به سراغ باشگاه هاي بزرگي چون منچستريونايتد، بايرن مونيخ 
يا رئال مادريد و بارسلون برويم، حتي تيم هايي در سطح پايين تر هم به 
درستي براي خود درآمدزايي مي کنند و سرپا مي ايستند، چون از سازوکار 
مناسبي برخوردارند، چون مديريت شان درست و پاسخگوست و براي ريال 

به ريال )به قول خودمان( پولي که خرج مي کنند، برنامه دارند.
وزير اقتصاد امروز اين سؤال را از مسئولان ورزشي پرسيده که چرا باشگاه هاي 
جهان در وضعيت مالي خوبي به سر مي برند،  اما باشگاه هاي ايران دائماً با 
مشکلات مالي روبه رو هستند؟! پاسخ جناب وزير در همان چند سطر بالا 
خلاصه مي شود، به علاوه اينکه از ورزش و فوتبال دولتي جز اين نيز نمي توان 
انتظاري داشت. سال هاست که دست فوتبال در جيب بيت المال است و خرج 
مي کند بدون آنکه مجبور باشد ريالي سودآوري داشته باشد، هر وقت هم پول 
خواسته و گرفتار شده، کاسه گدايي  به سمت  دولت و ملت دراز کرده است، 

پس تعجبي ندارد که با اين همه مشکل و معضل روبه رو باشد.
در پاس��خ به س��ؤال وزير اقتصاد اين نکته را هم بايد اضافه کرد که سهم 
هواداري که شما از آنها به عنوان پشتوانه هاي فوتبال ياد مي کنيد از اين 
فوتبال تنها تماشا کردن و خون دل خوردن است. اينکه ببينيد بازيکني 
در زمين راه مي رود و دريافتي ميلياردي دارد يا اينکه تماشا کنيد فلان 
ليدر چگونه از هيچ به همه چيز رس��يده و البته ديدن مديري ناکارآمد 
که همه چيز را خراب کرده و بعد طلبکارانه از خود و عملکرد افتضاحش 
دفاع مي کند و بدتر اينکه ببينيد عده اي متمول چگونه سر اين سه دسته 

اسکناس شاباش مي پاشند، گوياي همه چيز است.
کرباسيان درست مي گويد، مسئولان ورزشي بايد پاسخگوي اين مسئله 
باشند، اما وقتي خود مسئولان زمينه ساز اين معضلات هستند، چگونه 
قرار است پاسخگو باشند؛ نکته قابل تأمل هم اينجاست که سوءمديريت 
حاکم بر فوتبال طي سال هاي گذشته زمينه ساز بروز اين معضلات بوده 
و هر مديري که آمده تنها بدهي روي بدهي مدير قبلي انباشته تا امروز 
باشگاه هاي ايران بدهکارترين باشگاه هاي آسيا و شايد دنيا باشند و بدتر 
اينکه همين مسئولاني که بايد پاسخگو باشند، به جاي تدبير و انديشيدن 
راهي براي نجات با سندسازي و جعل سعي مي کنند تا به مجامع بين المللي 

بقبولانند که فوتبال و باشگاه هاي ايران بدهکار نيستند.
سرازير شدن پول هاي بي حساب و کتاب به فوتبال طي دو دهه گذشته کار 
را به اينجا کشانده و به رغم اعتراضاتي که بارها به اين مسئله شده، اما گوش 
شنوايي نبوده و کاري براي درست شدن اين معضل صورت نگرفته است. با اين 
حال شايد حالا بتوان اميدوار بود که کاري انجام شود، هرچند که در وضعيت 
فعلي اقتصادي کشور به نظر مي رسد جناب کرباسيان و ديگر دولتمردان فعلًا 
بايد فکري به حال مشکلات اقتصادي مردم کوچه و بازار کنند و پس از آن به 

صورت جدي دنبال شفاف سازي مسائل مالي فوتبال باشند. 

برايموفقيتایرانخوشحالم
سيدمحمد ناظم الشريعه، سرمربي تيم ملي فوتسال ايران پس از قرار 
گرفتن نامش در جمع 10 نامزد کسب عنوان برترين مربي سال جهان 
در س��ال 2017 گفت: »حضورم در اين ليست به ش��خصه برايم مهم 
نيست، بلکه اهميتش براي کشورم است و از اين نظر برايم مهم است. 
اين اتفاق رخ ن��داده مگر به خاطر تلاش بازيکنانم در مس��ابقات ملي، 
چراکه من به تنهايي نمي توانستم اين عنوان را به دست آورم. از اينکه 

اسم کشورم دوباره در فوتسال جهان مطرح شده است، خوشحالم.«
------------------------------------------------------------
ورزشبهدنبالمشارکتجواناندرمدیریتاست

مس��عود س��لطاني فر، وزير ورزش در ديدار وحيد هاش��ميان بازيکن 
سابق تيم ملي فوتبال گفت: »بخش��ي از راهبرد ورزش کشور رويش 
مديران خوش��فکر و تحصيلکرده از بدنه قهرمانان و ورزشکاران است. 
در ادارات کل اس��تاني هم همين روال را حاکم کرديم. حضور مديران 
زن و جواناني با سن مديريتي کمتر از 40 سال که عملکردشان در يک 
سال گذشته رضايت جامعه ورزش را به دنبال داش��ته، نمايانگر عزم 
دولت و وزارت ورزش و جوانان براي مشارکت مديران جوان و زنان در 

تصميم سازي هاي آينده کشور و نظام است.«
------------------------------------------------------------

هدفمانحضورخانوادههادرورزشگاههاست
محمدرضا داورزن��ي، مع��اون قهرمان��ي وزارت ورزش در واکنش به 
گسترش حضور برخي دختران با چهره هاي مردانه در ورزشگاه ها براي 
تماشاي رقابت هاي فوتبال گفت: » وزارت در حال پيگيري و برطرف 
ساختن اين مشکل است. البته هدف اصلي ما حضور بانوان و خانواده ها 
در ورزشگاه هاست. وزارت سعي دارد تا شرايط را براي رشته هايي که 
تماشاي آنها مشکل شرعي ندارد، براي عموم و خانواده ها فراهم کند.«

واگذاريباشگاههایفوتبال
ضابطهمندباشد

در هر سازمان و تش��کيلات کشوري که 
تحت عن��وان س��ازمان اجراي��ي فعاليت 
مي کند، قوانيني وجود دارد که کارگزاران 
براساس آن و طبق قوانين کار خود را انجام 
مي دهند، اما در جابه جايي باش��گاه ها يا 
واگذاري سهام آنها هيچ قوانين و مقرراتي 
وجود ن��دارد؛ نه در مجموع��ه ورزش، نه 
س��ازمان هايي که تيمداري مي کنند و نه 
باش��گاه هايي که تحت نظارت مستقيم يا 
غيرمستقيم سازمان هاي دولتي هستند، چراکه وقتي قرار بر فروش است، 
نابساماني هاي متعددي به وجود مي آيد. برخي انتقال و واگذاري را زير 
سؤال مي برند، برخي اهليت خريدار را و هر گروه به شکلي وجاهت قانوني 
خريد و فروش انجام شده را زير سؤال مي برند، چون فرآيند واگذاري از 
ابتدا به درستي انجام نمي ش��ود و تيم ها بدون بررسي و مطالعه واگذار 
مي شوند که متأسفانه همين مسئله هم مش��کلات فراواني را به وجود 
مي آورد. در تمام موارد، فروش��نده ها در ابتدا مش��کلات مالي و کمبود 
بودجه را مطرح مي کنند تا واگذاري فوري انجام شود و در چنين شرايطي 
هر خريداري که دس��ت بالا کند، مي تواند خيل��ي زود به مالک تبديل 
شود، بدون آنکه قانوني براي بررس��ي اهليت خريدار، توانايي مالي او و 
تعهدات اصولي  تعريف شده اي برايش وجود داشته باشد. از سوي ديگر 
عدم تعامل دوس��ويه با وزارت ورزش و ديگر ارگان ها باعث مي شود بعد 
از واگذاري، برخي اين انتقال ها را فاقد وجاهت قانوني بدانند و شايد هم 
درست بگويند، اما وقتي قانوني در اين زمينه وجود نداشته باشد، شرايط 
به همين منوال پيش مي رود. مگر ورزش ما توجي��ه اقتصادي دارد؟ با 
درآمدزايي هاي ناقص، مديران ناتواني که با نگاه آماتوري خو گرفته اند و با 
وارد شدن نفرات جديدي که با مشاوره هاي اشتباه پا به ميدان گذاشته اند، 
بعد از مدتي در منجلاب گير مي افتن��د و مي بينند آنچه که ديده بودند 
چيزي جز سراب نبوده است. آنها با بهانه هاي واهي سعي در شانه خالي 
کردن از زير بار مسئوليت مي کنند و اوضاع همچنان به همين شکل باقي 
مي ماند، چراکه واگذاري ها در شرايط فعلي هيچ منطق اقتصادي ندارد 
و تنها براي دور شدن از شر مشکلات اس��ت که انجام مي شود تا شاهد 

اتفاقاتي نظير آنچه امروز نفت تهران با آن درگير است، باشيم. 
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  چـهـره ها 

88498432سرویس ورزشي

دنیا حیدري

فریدون حسن

ستارهکشتيجهاندرراههند
هندي ها که طي چند سال گذشته سرمايه گذاري زيادي روي پيشرفت 
فوتبالشان انجام داده اند، حالا متوجه کشتي شده اند. خبرهاي رسيده 
حاکي از آن اس��ت که تيم هاي حاض��ر در ليگ کش��تي هند با صرف 
هزينه هاي سرسام آور و پيشنهادهاي وسوسه انگيز به ستاره هاي نامدار 
کشتي جهان درصدد جذب آنها هستند. الياس بک بولاتوف، قهرمان 
روس يکي از اين ستاره هاست که قرار اس��ت با دريافت مبلغ 53 هزار 
دلار در ليگ هند کشتي بگيرد. سوسلان رامونوف نيز قرار است 59 هزار 
دلار دريافت کند. نام حاجي علي اف آذربايجاني نيز در اين ليست ديده 

مي شود که هندي ها براي جذبش 36 هزار دلار مي پردازند.

واعظ آشتياني

مديرعامل اسبق باشگاه استقلال

فيلمسازياولویترونالدوپسازبازنشستگيلقببهترینهابرايیوزهاوکرشدر2017
تيم ملي فوتب��ال ايران عملکرد درخش��اني در 
رقابت ه��اي انتخابي جام جهاني داش��ت و پس 
از برزيل ب��ه عنوان دومين تيم ب��ه اين رقابت ها 
راه يافت. همين عملکرد خوب شاگردان کرش 
سايت هاي معتبر فوتبال جهان و همچنين سايت 
کنفدراسيون فوتبال آس��يا را وادار کرد تا عنوان 
بهترين را به تيم کشورمان اختصاص دهند. مجله 
انگليسي ورلد ساکر در شماره آخر سال 2017 با 
نظرسنجي از کارشناسان، مربيان و خبرنگاران 
ورزشي جهان برترين ها را معرفي کرد. کارلوس 
کرش، سرمربي تيم ملي ايران در اين نظرسنجي 
لقب نهمين مربي برتر جه��ان را از آن خود کرد. 
اين در حالي اس��ت که از ديد کارشناسان ورلد 

ساکر، تيم کشورمان بهترين تيم فوتبال 
قاره کهن به شمار مي رود. علاوه بر اين 
در بخش ديگري از اين گزارش در حالي 
که رئال مادريد عنوان بهترين تيم جهان 

را کسب کرده تيم ملي فوتبال 
کشورمان مشترکاً با تيم هاي 
برزي��ل، آلمان، ايس��لند و 

موناکو ب��ه عنوان دومين 
تيم برتر جهان معرفي 
ش��د. در قاره آسيا و در 
 AFC حالي که سران
تحت نفوذ سعودي ها 
علي��ه  تصميمات��ي 
فوتب��ال اي��ران اتخاذ 
مي کنند، اما در بحث 
مل��ي چ��اره اي ج��ز 

اقرار کردن ب��ه قدرت 
بي رقيب تيم ملي کشورمان 

ندارند. سايت   AFCدر گزارشي با اشاره به تمام 
موفقيت هاي فوتبال ايران آورده اس��ت: »در ماه 
مي، جام ملت هاي فوتس��ال زير 20 س��ال آسيا 
در بانکوک برگزار ش��د. ملي پوشان ايران هم در 
اين تورنمنت طبق انتظاري که از آنها به عنوان 
يکي از تيم هاي پيشروي فوتسال آسيا مي رفت، 
نتيجه گرفتن��د، آن هم وقتي که ب��ا بردن تمام 
بازي هايشان و 27 گل زده از گروه  D مقتدرانه 
صعود کردند. تيم ملي ايران س��پس در مراحل 
حذفي به ترتيب بر لبنان و تايلند ميزبان غلبه کرد 
و در ادامه هم عراق را در بازي فينال با نتيجه 2 بر 
صفر شکست داد تا جام قهرماني را تصاحب کند.« 
صعود قاطعانه به جام جهاني روس��يه بدون گل 
خورده، براي ايران افتخار ديگري اس��ت: 
»در ماه ژوئن هواداران فوتبال ايران دليل 
ديگري براي جشن گرفتن پيدا کردند و 
آن زماني بود که سال خوب کشورشان 
با دومين صعود متوالي تيم ملي به جام 
جهاني فوتبال ادامه پيدا کرد. مردان 
کارلوس کرش با کسب پيروزي 
2 بر صفر در اس��تاديوم آزادي، 
بعد از روسيه و برزيل به مرحله 
نهايي ج��ام جهان��ي راه پيدا 
کردند. با اين پيروزي، ايران 
براي پنجمين ب��ار به جام 
جهاني صعود کرد و اين در 
حالي بود که هنوز دو دور 
به پايان بازي هاي مرحله 
انتخاب��ي باقي مانده و 
دروازه اي��ران هنوز باز 

نشده بود.«

برترين مهاجم فوتبال جهان عزمش را جزم کرده 
که پس از بازنشس��تگي وارد صنعت فيلمسازي 
شود و ش��انس خود را در اين عرصه امتحان کند. 
کريستيانو رونالدو س��الي موفقيت آميز را پشت 
سر گذاشته است. او که در سال هاي اخير همواره 
سايه س��نگين ليونل مس��ي آرژانتيني را بالاي 
سرش احساس مي کرد، در سال 2017 ميلادي 
علاوه بر کسب پنج جام معتبر با رئال مادريد، چند 
جايزه مهم از جمله بهترين بازيکن سال فيفا و توپ 
طلا را از آن خود کرد. رونالدو که به تازگي جايزه 
بهترين بازيکن گلوب ساکر را دريافت کرده است در 
گفت وگو با شبکه اسکاي از آرزوهاي بزرگش پس 
از بازنشستگي سخن گفت: »اکنون تمرکزم روي 

فوتبال است و هنوز خانه ام فضاي زيادي براي 
عناوين بيش��تر دارد. وقتي که زمان مناسب 
آن فرا برسد، کفش هايم را خواهم آويخت. 
دوس��ت دارم از لحظات کنوني لذت ببرم. 

مي دانم زماني که بازنشس��ته شوم، زندگي 
خوبي خواهم داش��ت. اين موضوع 

را به اين خاط��ر نمي گويم که 
پول زيادي دارم، بلکه به اين 
خاطر مي گويم که مي توانم 
تجربيات جديدي داشته 
باش��م. به عن��وان مثال 
مي خواهم فيلمسازي 
کن��م؛  امتح��ان  را 
سپس به شرکت ها، 
هتل ها، باشگاه هايم 
و رابطه ام ب��ا نايکي 
رس��يدگي خواهم 
کرد. مي خواهم در 

رابطه با تجارت آگاهي خود را بالا ببرم. آينده 27، 
28 ساله اي را براي خودم تصور مي کنم. تيم خوبي 
دارم. افراد زيادي در ش��رکتم کار و به من کمک 
مي کنند که پروژه هاي جذابي داشته باشيم. زماني 
که فوتبال بازي مي کنم همه چيز به من بستگي 
دارد اما در بيرون از زمين به افرادي بستگي دارد که 
براي من کار مي کنند.« رونالدو در بخش ديگري 
از صحبت هاي خ��ود به اس��رار موفقيت هايش و 
دور بودن از مصدوميت هاي طولاني اش��اره کرد: 
»مهم ترين چيز انگيزه اس��ت، اگر با انگيزه بازي 
کني همه چيز آس��ان خواهد شد. تو اين موضوع 
را مي داني، چون فوتباليس��ت هستي. در ورزش 
بايد خيلي تلاش و تمرين کني. بايد انگيزه، شور و 
اشتياق داشته باشي تا بتواني به بازي کردن 
ادامه  دهي. هنوز شور و شوق زيادي براي 
بازي کردن دارم. پيروزي را دوست دارم 
و هميشه احساس مي کنم که مي توانم 
هر سال چيز جديدي ارائه دهم. مردم از 
سن من صحبت مي کنند، اما گاهي 
اوقات با آنها موافق نيستم. 
بازيکنان ج��وان زيادي 
از آس��يب ديدگي هاي 
پياپ��ي رن��ج مي برند، 
مراق��ب  چ��ون 
بدن هايشان نيستند. 
من 32 ساله و تقريباً 
33 هس��تم و ديگر 
کودک نيس��تم. اين 
موضوع را مي دانم. با اين 
حال احس��اس مي کنم قوي و 

باانگيزه هستم.«

شيوا نوروزي
    فوتبال

عاملانفساددرفوتبالبهمردممعرفيشوند
انتقاد مجلس و وزير اقتصاد به هزينه هاي چند صد ميلياردي از بيت المال در فوتبال

سعيد احمدیان
   گزارش

تغييراتدرتكواندوازشعارتاعمل
پس از انتخاب مج��دد پولادگر به عنوان 
رئيس اين فدراس��يون و برگزاري جلسه 
هم انديش��ي با منتقدان و کارشناس��ان، 
حالا  هادی ساعی پرافتخارترين ورزشکار 
المپيک��ي اي��ران منتظر عملي ش��دن 
شعارهاست: »بعد از برگزاري مجمع همه 
از تغيير، تحول و برنامه هاي متنوع صحبت مي کنند، البته که ايجاد 
تغيير در تکواندو کشور ضروري است، اما بايد ديد طرح اين موضوع 
در حد شعار است يا اينکه قرار است به واقعيت نزديک  شود. تغييرات 
در تکواندو بايد از پولادگر آغاز شود. رئيس فدراسيون در کنار تغيير 
در سياس��ت کاري خود، بايد در اخلاق، رفتار و نوع برخوردش نيز 
تغييراتي کلي ايجاد کند. اگر قرار باشد وي به همان شيوه چند سال 

قبل پيش برود، بعيد مي دانم اتفاق خاصي بيفتد.«

مهدی بلوريان | فارس


